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‘L’alcalde respon’  

 

Intervenció inicial de l’alcalde a l’acte organitzat pel Col·legi de Periodistes de 

Catalunya a l’auditori del propi col·legi (Rambla Catalunya, 10) 

 

 

L’Alcalde Trias demana més força per continuar fent 

la ciutat de les persones i impulsar el gran somni 

social de Barcelona de que ningú quedi enrere 

 
» Xavier Trias destaca que durant el seu mandat l’Ajuntament ha incrementat un 43% el 

pressupost social sense fer cap retallada 

 

» L’Alcalde recorda que la ciutat no es transforma només amb un mandat, que el seu 

projecte és per 8 o 12 anys, com a mínim, i que compta amb les idees i un equip 

potent i cohesionat per fer-lo possible  

 

» L’Alcalde defensa el seu estil de governar i fer política, en positiu, que prioritza les 

necessitats de les persones i que té com a eina principal el diàleg i el pacte; i sempre 

evitant l’enfrontament o la ruptura  

 

» Exposa que la transformació de la plaça de les Glòries és el paradigma del nou model 

de fer ciutat que té coma eix la gent, i que dóna més espais als vianants, és més 

còmoda i està millor connectada  

 

 

 

 

Molt bon vespre a tothom, i gràcies per acollir-me un any més en aquesta renovada seu del 

Col·legi de Periodistes. Em plau molt ser aquí en uns moments difícils, després dels tràgics fets 

de la setmana passada a França. Diumenge vaig ser a la manifestació de París per defensar 

més que mai la llibertat d’expressió i els valors de la democràcia, i ser solidaris amb un país 

que estimem. 

 

Vull agrair especialment a la vostra degana, la Sra. Neus Bonet, la disposició del Col·legi a 

celebrar una nova edició de “L’alcalde respon”. Una tradició que, des de fa uns anys, es 

complementa amb la celebració d’un Plenari sobre l’Estat de la ciutat a finals de gener. Com 

alcalde, m’agradaria fer balanç, explicar la feina feta, veure el que s’ha fet bé i el que no s’ha fet 

tan bé, i que cal millorar en el futur. Aquest 2015 és un any electoral. Encarem els últims cinc 
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mesos de mandat, tot i així, crec que és important que posem al dia els nostres reptes i les 

nostres prioritats. Perquè la ciutat no s’atura, i hem de continuar impulsant els projectes que 

tenim en marxa. 

 

A principis de mandat, ningú pronosticava que podríem governar sols, estant en minoria 

i tenint només 14 regidors. No ha estat gens fàcil, però les coses han anat bé i ens n’hem 

sortit. Això forma part del canvi en positiu i de la nova manera de governar la ciutat que 

anunciava el 2011. Un estil diferent de fer política que prioritza les persones i que té com 

a eina principal el diàleg. 

 

Així, hem pactat amb tots els grups polítics de l’Ajuntament. Amb el PP hem pactat els 

Pressupostos de 2012, les inversions del 2013, i diversos plans i projectes molt importants. 

Amb el PSC hem pactat el Pla d’Actuació Municipal per tot el mandat i els pressupostos de 

2015, també plans i projectes determinants com el Pla Especial de La Rambla. I amb UxB i en 

Jordi Portabella, hi ha hagut molt bona entesa, hem impulsat molts projectes i enriquit els altres 

pactes. També hem intentat treballar amb ICV, cercant acords puntuals en temes socials molt 

necessaris. Però no ha pogut ser. 

 

Vull agrair a totes les forces polítiques que ens han donat suport la seva generositat, i la 

voluntat d’arribar a acords en benefici de la ciutat. Tot això ho hem fet posant per davant 

l’interès general, i el benestar i la qualitat de vida de les persones. Aquesta ha estat la 

veritable motivació d’aquests pactes. No amago que busco sempre el consens, així 

entenc la política. La política entesa com a pacte i acord, no com a enfrontament i 

ruptura. 

 

Ens ha tocat governar en una situació de crisi molt complicada. Una crisi que va ser primer de 

la construcció, per ser després financera, econòmica, social, política i institucional. Una crisi de 

model d’Estat i una crisi de model d’Europa, amb un procés de transició nacional i de prendre 

decisions molt importants per al futur de Catalunya. Un moment en el qual Barcelona, com a 

capital, ha estat i seguirà estant al costat del govern i del president de la Generalitat. 

Barcelona va jugar un paper molt important en el procés que ens va conduir fins al 9N. El 

mes d’octubre vàrem estar al costat dels més de 900 municipis de Catalunya, per 

recolzar el president Mas i el dret a decidir. 

 

Hem hagut de treballar colze a colze amb la Generalitat en uns moments econòmics molt 

difícils. Sempre des de la lleialtat institucional i la coresponsabilitat entre les dues 

administracions. Els últims mesos hem pogut tirar endavant el trasllat de presons (Model i 

Trinitat), l’ampliació de l’Hospital del Mar, i hem pogut posar en marxa noves escoles, CAPs, i 

residències per a gent gran i persones amb discapacitat. 

 

Per contenir els efectes de la crisi, hem hagut d’impulsar polítiques que requereixen 

molta sensibilitat i un fort component social. Han estat uns anys convulsos en què hem 
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treballat amb determinació per garantir que tothom tingui les mateixes oportunitats de 

futur. Perquè les desigualtats no es combaten només amb paraules, sinó amb polítiques 

d’equitat i justícia social. Somio una Barcelona en la qual ningú quedi enrere, tothom ha 

de tenir les mateixes oportunitats de futur per progressar a la nostra ciutat. Aquest és el 

meu somni social. 

 

Sóc optimista de cara al futur. Aquest mandat ha servit per assentar les bases i 

començar a construir el nostre projecte de la ciutat de les persones. Estem en un 

moment important de la transformació de la ciutat. Tot i les dificultats, hem treballat per 

donar el màxim d’estabilitat i projecció a Barcelona: estabilitat política, estabilitat 

econòmica, estabilitat social i projecció internacional.  

 

No hem fet cap retallada en l’àmbit social i hem garantit la solvència financera de 

l’Ajuntament. Barcelona genera confiança: fa dèficit zero, paga a 30 dies, i té un nivell de 

deute baix i una capacitat d’inversió important. El millor exemple el tenim en el Pressupost 

aprovat, gràcies al PSC. Un pressupost de més de 2.500M€, que inclou gairebé 90M€ més 

d’atenció a les persones. Més diners per a serveis socials, educació, polítiques d’ocupació, i 

per al transport públic. 

 

Els últims anys han estat molt intensius en inversions i obres que continuaran aquest 2015. 

Tancarem el mandat amb més de 2.000M€ d’inversió. Són diners que destinem a transformar la 

ciutat i garantir uns serveis de qualitat, i que ens ajuden també a la creació d’ocupació. En 

definitiva, volem crear el millor entorn perquè Barcelona sigui el motor, la punta de llança, 

de la recuperació econòmica del nostre país. 

 

Per aquest motiu, treballem amb unes prioritats molt clares: 

 La reactivació econòmica i la creació d’ocupació. Feina, feina, feina i més feina. 

 L’atenció a les persones, especialment les més vulnerables. Perquè no hi ha 

progrés econòmic, sense progrés social. 

 I fer que Barcelona funcioni, amb uns serveis de qualitat. Apostant per la revolució 

tecnològica de la ciutat intel·ligent. 

 

 

La reactivació econòmica i la creació d’ocupació és la nostra primera prioritat. Promoure 

un entorn que generi confiança i afavoreixi l’activitat econòmica. 

 

Tot i l’evolució positiva dels principals indicadors econòmics, les dades d’atur no ens permeten 

baixar la guàrdia. Aquest desembre, Barcelona ha baixat dels 100.000 aturats. La xifra més 

baixa des de 2009. Hem superat 1 milió d’afiliats a la Seguretat Social, per primera vegada des 

de 2011, i es registra també un important augment de la contractació indefinida (+37%). Els 

serveis municipals d’ocupació atenen cada any 20.000 persones i el 46% troben feina en 6 

mesos. Això és una gran notícia, però hem d’esforçar-nos encara més.  
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Per això, des del govern municipal treballem amb l’objectiu de fomentar l’ocupació 

estable i de qualitat. Entre d’altres mesures estem impulsant: 

 Programes d’inserció laboral (1.500 persones en risc d’exclusió ateses, 437 han trobat 

feina), 

 “Treball als Barris” (3.000 persones, 37% troben feina després del programa),  

 Barcelona Crea Ocupació (750 contractes indefinits, més del 80% són joves),  

 Compromís amb l’Ocupació (contractació estable 1.340 aturats majors de 40 anys i 

persones en risc d’exclusió),  

 Xarxa d’Inserció Laboral persones amb discapacitat (510 persones contractades),  

 Pla de Xoc contra l’Atur Juvenil (Formació i capacitació de joves). 

 

En la lluita contra l’atur, cal reactivar l’economia i atreure inversions. Es calcula que 

s’han creat més de 20.000 llocs de treball gràcies a la inversió estrangera directa. 

Aquesta és una molt bona notícia. 

 

El model de col·laboració públic-privada en aquesta ciutat és i ha estat un èxit. El treball conjunt 

amb Fira, la Cambra de Comerç, Turisme de Barcelona i Barcelona Global, fa que es generin 

noves oportunitats de futur (noves empreses, nous llocs de treball i millori la nostra projecció 

internacional). El 2014 hem inaugurat l’Oficina d'Atenció a l'Empresa, per facilitar la implantació 

i el creixement d’empreses a l’àrea de Barcelona. Aquest any s’han creat 6.037 noves 

empreses entre gener i octubre, el que consolida a l’alça el nostre dinamisme empresarial. 

Estem posant en marxa nous espais d’incubació (Barcelona Activa, Almogàvers i Aeroespacial, 

Castelldefels) i d’acceleració d’empreses de tecnologia mòbil (Barcelona Growth Centre).  

 

Tenim una economia molt diversificada, amb sectors competitius, com la indústria, els 

serveis, el comerç, el turisme, la logística i les noves tecnologies. Les nostres 

infraestructures de qualitat ens converteixen en una plataforma logística de primer nivell 

mundial (Port, Aeroport, Alta Velocitat, Corredor Mediterrani, Zona Franca, Fira, Mercabarna). 

Aquests són importants motors econòmics. L’Àrea Metropolitana és una gran aposta de futur. 

Manté el pols industrial en àmbits importants com l’automoció i el tèxtil. Dins del sector serveis 

prenen força els serveis socials i sanitaris, gràcies a l’empenta del Tercer Sector. 

 

Barcelona té un model de comerç de proximitat propi que hem de potenciar i protegir. El 

comerç ocupa més de 140.000 persones, més d’un 15% dels llocs de treball. Per això 

actuem sempre de comú acord amb el sector, tant pel que fa als horaris comercials com 

l’obertura en dies festius. 

 

Seguim treballant per modernitzar els nostres mercats municipals (Sant Antoni, Ninot, Vall 

d’Hebron, Bon Pastor, i properament el mercat de Sant Andreu i l’Abaceria de Gràcia). Aquest 

últim any hem inaugurat 3 nous mercats (Sants, Sant Martí i Guinardó), i ja són 24 els mercats 

reformats, incloent el dels Encants. 
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El turisme és un sector econòmic molt dinàmic que ha aguantat bé els anys més durs de la 

crisi. Cal treballar plegats per impulsar un nou model de gestió i promoció d’un turisme 

responsable i de qualitat. Hem fet moltes coses per gestionar millor el turisme (regulació de 

pisos turístics, autocars Sagrada Família i Via Laietana, gestió del Park Güell). Però cal fer 

més, hem de seguir treballant en la desconcentració del turisme. Els ingressos que 

genera el turisme han de revertir més directament en el benestar de la gent. Volem que 

Barcelona sigui una ciutat per viure-hi, no només per veure. Mantenint l’autenticitat dels 

nostres barris, invertint en la millora de la qualitat de vida i el manteniment d’elements 

comunitaris. 

 

També estem fent una aposta per nous sectors estratègics de futur, com la tecnologia 

mòbil, les smart cities, el vehicle elèctric, l’energia neta, la biomedicina, 

l’agroalimentació i la nàutica. 

 

En els últims anys, estem desenvolupant a Barcelona un nou model de creixement econòmic 

basat en la tecnologia, la innovació i els serveis avançats. Barcelona és la Capital Mundial del 

Mòbil (hem d’aconseguir la seva continuïtat més enllà del 2018), la Capital Europea de la 

Innovació, i estem entre les primeres del món a incorporar els criteris de ciutat intel·ligent. 

Utilitzem les noves tecnologies per garantir més transparència, fomentar la participació 

ciutadana i fer la vida més fàcil a les persones. Aquesta és la voluntat del Govern Obert. Això 

ho fem des de la vocació de compartir la nostra experiència amb altres ciutats, empreses i 

universitats impulsant la City Protocol Society. Avancem en la construcció d’un Smart City 

Campus al recinte fabril de Ca l’Alier, a Pere IV, de la mà de Cisco i Schneider. 

 

El futur de Barcelona són les seves universitats, i la formació, recerca i innovació que poden 

generar. Sense universitats i sense recerca Barcelona no serà com la somniem i per això ens 

impliquem en la seva millora, treballant al costat dels rectors. Estem transformant la zona del 

Fòrum en el Campus Tecnològic del Besòs, dedicat a l’energia amb projectes com l’ITER i 

l’economia del coneixement amb el Barcelona KEY o el centre d’innovació de Telefónica. 

 

Som també la primera ciutat del món en impulsar una xarxa pública d’Ateneus de 

Fabricació Digital (Les Corts, Ciutat Meridiana i Fàbrica del Sol), que estendrem a tota la 

ciutat. Ja tenim un ecosistema d’emprenedors i entitats que utilitzen aquesta tecnologia. Una 

eina de formació professional per al futur dels nostres joves. 

 

Volem liderar la nova revolució industrial i tecnològica del segle XXI, i fer-ho des dels 

barris. Com estem fent a la Barceloneta amb les activitats del Clúster Nàutic, i la col·laboració 

de moltes empreses com Marina 92. La reindustrialització i la innovació seran uns pilars 

bàsics en els projectes de futur de molts barris de Barcelona. El Bon Pastor esdevindrà un 

bon exemple de com es pot mantenir un polígon industrial net i sostenible, en barris on les 
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persones puguin viure i treballar alhora. Perquè aquesta no és només una aposta per 

generar ocupació, sinó també millorar el benestar i la qualitat de vida de les persones. 

 

 

La nostra segona prioritat és l’atenció a les persones, especialment les més vulnerables.  

 

Aquest mandat hem incrementat un 43% el pressupost social de l’Ajuntament, sense fer 

cap retallada. S’ha ampliat l’oferta dels serveis socials, convertits en centres d’atenció 

integral de les persones, reduint els dies d’espera per primera visita un 60% des de 2011. 

Hem enfortit la xarxa de serveis per garantir la cobertura de necessitats bàsiques sense 

llistes d’espera: 

 Teleassistència (70.000 persones ateses, +29% usuaris). 

 Atenció Domiciliària (20.000 persones ateses, +16% llars). 

 Ajuts alimentaris (18M€, +132% respecte 2011). 

 Ajuts pobresa energètica (3.660 ajuts fins novembre, +1,2M€ des de 2012).  

 

Des de 2011 hem quadruplicat l’import dels convenis amb entitats socials de la ciutat (de 3,8M 

a 16,7M€), per atendre les necessitats de les persones de la mà del Tercer Sector. Aquest 

compromís amb el Tercer Sector, forma part de la nostra estratègia compartida amb més 

de 500 entitats socials, per construir una Barcelona més inclusiva i millorar la qualitat de 

vida de les persones. 

 

Els recursos materials i humans de l’Ajuntament es concentren en aquells barris i 

districtes de la ciutat amb més necessitats. El districte de Nou Barris és un dels que està 

patint més l’actual crisi econòmica i social. Per això, hi destinem esforços suplementaris 

i així ho continuarem fent. El 20% del total d’ajuts econòmics de la ciutat es destina a aquest 

districte, així com l’impuls d’altres programes per garantir l’habitatge i mesures per afavorir 

l’ocupació. 

 

Els ajuts a famílies s’han multiplicat per tres i el pressupost destinat ha augmentat un 217%. 

Mai no hem deixat de prestar cap ajut d’emergència social per motius econòmics. Estem 

impulsant també mesures d’innovació social per dignificar l’atenció als col·lectius més 

vulnerables: la distribució i la targeta solidària d’aliments; el suport als sense sostre, o la 

intervenció en assentaments irregulars. 

 

De la mateixa manera, ajudem les persones grans amb altres iniciatives socialment 

innovadores, com “Radars” i “Vincles”, que va guanyar el Gran Premi de la Fundació 

Bloomberg. Les nostres polítiques de família i conciliació també han estat premiades 

internacionalment. 

 

Treballem perquè Barcelona sigui una ciutat pionera en l’àmbit dels drets civils, de la igualtat i 

la no discriminació. Lluitant contra l’explotació sexual i la violència de gènere. 
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En l’àmbit de la salut, hem impulsat la reordenació d’equipaments sanitaris a Ciutat Vella, la 

creació d’un espai de salut comunitària a la Guineueta i la instal·lació de desfibril·ladors en 

espais públics i privats de la ciutat. Tenim una estreta col·laboració amb la Conselleria en els 

àmbits de la planificació i la salut pública. 

 

El mes de juny va obrir el nou CUESB, el Centre d’Urgències i Emergències Socials de 

Barcelona, amb un servei d’acollida i allotjament puntual (108 places). Un centre pioner i únic 

que donarà servei també a tota l’Àrea Metropolitana. Estem treballant en un nou centre 

d’allotjament temporal a Sant Pere més Baix, que s’afegirà als ja existents de Navas i Hort de la 

Vila (Sarrià), i el centre d’acollida nocturna al Passatge Dos de Maig, obert durant els mesos 

d’hivern. 

 

Vetllem per prevenir i atendre els desnonaments de risc social a la ciutat de Barcelona. 

La prioritat és que cap família no perdi el seu habitatge, però si el perden hem de garantir 

un sostre on allotjar-los de manera immediata. Per això estem incidint en el parc 

construït, la rehabilitació, els pisos buits, el lloguer social i la gestió del sòl. El Pla 

Empenta compta amb 28 solars disponibles per a la construcció d’habitatge protegit (2.000 

habitatges). 

 

Però la nostra principal aposta, que va més enllà d’aquest mandat, és l’ampliació del 

Parc Públic d’Habitatge de Lloguer Assequible. Properament s’iniciarà la construcció de 

150 pisos a Glòries, i ja se n’han adquirit 100 per rehabilitar a Ciutat Vella. Treballem amb 

el Tercer Sector per a la captació d’habitatges buits a Barcelona, per rehabilitar-los i 

posar-los a lloguer social. La disponibilitat d’habitatge de lloguer social i assequible ha 

de ser una obsessió d’aquest Ajuntament. Hem de fer un salt endavant en la qüestió de 

l’habitatge planificant accions a mig i llarg termini. El treball i l’habitatge són els pilars bàsics 

del benestar de les persones, i no ens podem desentendre. 

 

 

La nostra tercera prioritat és que la ciutat funcioni amb uns serveis de qualitat i criteris 

de ciutat intel·ligent. El segle XXI és el segle de les ciutats, de les àrees metropolitanes i la 

tecnologia. Barcelona s’ha implicat a fons en aquesta revolució. 

 

Hem fet també una aposta molt important per la seguretat. Fent baixar la policia al metro, 

fins a reduir més d’un 30% els delictes. Hem creat la Unitat d’Investigació de la Guàrdia 

Urbana, els Grups de Delinqüència Urbana de districte (Ciutat Vella, Eixample, Sant Martí i 

Sants-Montjuïc), i el Grup de Platges, que ha aconseguit reduir un 10% els delictes. Obrirem 

també properament una nova comissaria de Guàrdia Urbana a la Barceloneta, en plena 

coordinació amb els Mossos d’Esquadra. L’última Enquesta de Victimització ha baixat cinc 

punts, del 25 al 20%. Però hem de seguir treballant per anticipar-nos i ser preventius. Així com 

garantir, en tot moment, la dotació d’efectius de Guàrdia Urbana i de Bombers. 
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Aquest mandat hem aprovat ordenances molt importants per al bon funcionament de la 

ciutat: vetlladors, antenes i la de tinença d’animals, que ens ha merescut importants 

reconeixements internacionals. Tenim en marxa també l’ordenança de la bicicleta. 

 

Hem impulsat plans de millora de la neteja, el manteniment de paviments i la il·luminació, 

amb resultats molt positius. Estem generant una nova imatge nocturna de Barcelona, gràcies a 

actuacions com la il·luminació de Torre Baró. 

 

Mai l’Ajuntament havia decidit invertir tants diners en transport públic com fem nosaltres 

el 2015 (116M€). Aquest any s’ha acordat congelar les tarifes i, com sabeu, hem rebaixat la T-

10. Volem ampliar també els beneficiaris de la T- Rosa (50.000 jubilats més). Gràcies a la 

col·laboració amb el PSC. Conjuntament amb la Generalitat i l’Àrea Metropolitana, hem acordat 

refinançar el deute del sistema de transport públic. Demanem al govern de l’Estat que 

incrementi també les seves aportacions, i s’avingui a negociar un nou contracte programa. 

 

Estem consolidant la Nova Xarxa de Bus, l’aposta més important feta pel transport públic en 

superfície dels últims 15 anys, que està donant servei a 210.000 persones diàriament. S’està 

incrementant el servei d’autobús amb més freqüències i trajectes més ràpids. 

 

També fem una aposta molt important pel vehicle elèctric i les energies netes, amb la 

incorporació d’autobusos elèctrics i híbrids biarticulats, taxis elèctrics i el nou servei del Bicing 

elèctric (300 bicicletes). Barcelona disposa ja d’una xarxa de 400 punts de recàrrega de 

vehicles elèctrics (fa quatre anys eren només 65), i hem finalitzat la instal·lació de 8 nous punts 

de càrrega ràpida. 

 

Estem construint la ciutat de les persones, amb més espai per als vianants, més còmoda 

i millor connectada. Hem incrementat la senyalització de zones 30 (436 km i més de 300 

carrers), i hem ampliat la xarxa de carrils bici. L’objectiu és que tinguem una ciutat més 

confortable, de barris productius a velocitat humana. Dissenyant superilles, on el vianant és el 

protagonista, generant més verd urbà, autosuficiència energètica i cohesió social. La 

transformació de la plaça de les Glòries és el paradigma d'aquest nou model de fer 

ciutat. Aquesta plaça es convertirà en un gran parc de nova centralitat, que incorporarà nous 

habitatges i equipaments. 

 

En aquest mandat hem finalitzat 431 obres, en tenim 173 iniciades i aquest gener en 

comencen 19 més. Estem fent obres a tots els districtes de la ciutat, per portar la mateixa 

qualitat urbana amb equipaments i voreres més amples, i que alhora generen llocs de 

treball. La Plaça Eivissa a Horta, les Tres Xemeneies del Poble Sec, la Rambla del Poble Nou, 

el carrer de Sant Pere més Baix, les Cotxeres Borbó o la Casa de l’Aigua a Nou Barris, són 

només alguns exemples d’aquesta transformació. 
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Aquestes obres també han suposat la transformació d’eixos emblemàtics de la ciutat, com la 

Diagonal, el Passeig de Sant Joan, el Passeig de Gràcia, Balmes, el Paral·lel, General Mitre i la 

cobertura de vies de Sants, que suposen un gran impacte social. I ara és el torn de la Rambla. 

Properament presentarem un projecte de reforma perquè la Rambla sigui més viscuda pels 

barcelonins i barcelonines, i un emblema comercial de la ciutat. 

 

També apostem per la regeneració urbana i la promoció d’habitatge assequible en àmbits com 

les Casernes de Sant Andreu, la Colònia Castells, la Marina del Prat Vermell o Can Batlló. 

Totes aquestes transformacions les estem fent amb un alt nivell de participació i implicació 

ciutadana. Escoltant a tothom. Tot i això, tenim encara pendents operacions importants com la 

construcció de l’estació d’Alta Velocitat de La Sagrera. El 2016 serà una realitat el metro a 

l’aeroport, hem de garantir l’arribada de la L9 del metro a la Zona Franca i els barris de la 

Marina. Aquest trimestre començarà la urbanització de les places Lesseps, i ja estem treballant 

en la de Sanllehy, afectades per la construcció de la Línia 9. 

 

Una ciutat mai no s’acaba de fer, és el resultat de treballs constants d’urbanització i 

reforma. Per això és important tenir molt clar quines són els reptes de la transformació 

de Barcelona a mig i llarg termini. En aquest sentit, hem de treballar per integrar millor la 

ciutat a través de les Portes de Collserola, amb nous accessos a la carretera de les Aigües i 

millorar la connexió entre barris com Vallbona i Torre Baró. També hem de connectar millor port 

i ciutat a l’entorn del Morrot i el passeig de la Zona Franca, ampliant la Ronda Litoral i el nou 

barri de la Marina del Prat Vermell. Completar el parc metropolità del riu Besòs fins a Montcada 

i estendre la Diagonal com una via cívica de connexió metropolitana, cap a Esplugues i Sant 

Joan Despí. 

 

Aquests són només uns apunts sobre com pensem que ha de ser la transformació de 

Barcelona a mig i llarg termini, però que cal tenir present per al proper mandat municipal. 

No ens podem aturar, hem de seguir treballant per fer de Barcelona una ciutat 

reconeguda internacionalment pel seu benestar i la seva qualitat de vida. Una ciutat per 

viure-hi. 

 

 

Barcelona és una ciutat de cultura, coneixement, creativitat, innovació i benestar. 

 

Apostem per una educació de qualitat, i promovem l’èxit escolar en la primària i la 

secundària. Una educació inclusiva, que dóna oportunitats a tots els nens i joves des de 

l’escola bressol.  

 

D’acord amb la Generalitat estem construint nosaltres les escoles Univers, Encants i 

Maquinista, tal i com vàrem construir l’Escola Mediterrània. També tenim en marxa l’Escola Can 

Fabra (Sant Andreu), l’Escola de Música Can Fargas (Horta-Guinardó) i properament l’Escola 

Massana. Pas a pas, estem posant les bases per eliminar el 2016 els mòduls prefabricats de 
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les escoles d’educació infantil i primària de la ciutat. També hem fet millores per valor de més 

de 36M€ en 121 centres educatius de Barcelona.  

 

Durant aquest mandat s’han obert 23 noves escoles bressol, i s’han creat un total de 3.000 

noves places atenent el 60% de la demanda. Alhora, el 2015 ampliarem la xarxa d’escoles 

bressol municipals amb 4 de noves (Univers, Guinardó, Germanetes i Escorial).  

 

Hem continuat fent una aportació extraordinària per garantir la cobertura de totes les sol·licituds 

de beques menjador. El 2014 s’ha ampliat l’aportació fins als 5,5M€, atorgant més de 19.000 

ajuts. La promoció de l’èxit escolar és una actuació prioritària. Aquest compromís està 

permetent que la taxa de graduats d’ESO continuï creixent a Barcelona (el 89% aconsegueix la 

graduació). Estem també treballant per impulsar l’FP Dual que incorpora pràctiques 

remunerades. 500 estudiants es formaran i treballaran amb beca en diferents serveis i 

dependències municipals. El passat mes de novembre vàrem celebrar amb èxit el 13è Congrés 

Internacional de Ciutats Educadores, sota el tema de la inclusió social. 

 

Hem seguit promovent l’activitat cultural de la ciutat, en uns moments molt difícils per al 

sector cultural. Fa poques setmanes inauguràvem el Museu del Disseny, però són molts els 

projectes fets realitat aquest mandat: El Born Centre Cultural (gairebé 2 milions de visitants), 

l’Hospital de Sant Pau, el Castell de Montjuïc, el Pla Barcino, la Casa Muñoz Ramonet, el 

Museu de les Cultures del Món, el Canòdrom, dues noves Fàbriques de Creació i les Cases de 

la Festa. 

 

Hem millorat també el model de gestió del Museu Picasso, i seguim fent aportacions 

extraordinàries al MACBA, l’Auditori, el Mercat de les Flors, el Teatre Lliure, la Fundació Tàpies, 

la Fundació Miró, el Palau de la Música i el Liceu. Els propers anys, seguirem impulsant somnis 

com l’esplanada dels Museus, fent de Montjuïc una muntanya d’esport i cultura. 

 

La cultura és un element generador d’activitat econòmica de primer nivell, però també il·lustra 

la identitat, la personalitat d’una ciutat. Tenim una cultura viva, en constant transformació, que 

innova. No podem deixar d’oferir possibilitats als nostres creadors. Barcelona, a més, s’ha 

consolidat com una ciutat de grans festivals internacionals, com el Sónar i el Primavera Sound. 

 

Aquests anys hem ampliat la xarxa de biblioteques (Clot-Josep Benet, Sant Gervasi-Joan 

Maragall), i el 2015 finalitzaran les obres de la biblioteca de Montbau i la del parc Joan Miró. 

Hem impulsat la gestió cívica d’equipaments, la cessió de locals i la relació estable amb entitats 

que promouen el voluntariat i l’associacionisme. Barcelona ha estat aquest 2014 la Capital 

Europea del Voluntariat. 

 

Hem de seguir projectant-nos al món com una capital mundial de l’esport, amb grans 

esdeveniments internacionals i promovent l’esport per a tothom des de la base.  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 
11 

 

www.bcn.cat/media 

Els Mundials de Natació van tenir un gran impacte econòmic i mediàtic. Enguany, Barcelona ha 

estat l’escenari de la fase final del Mundial de Bàsquet, la final a sis de Waterpolo, la copa de 

les Nacions d’Hípica, la gala final de patinatge artístic i la Barcelona World Race, entre d’altres. 

 

Però també fomentem l’activitat esportiva, conjuntament amb els clubs i federacions de la 

ciutat, impulsant l’esport com una eina d’inclusió i cohesió social. Estem apostant per millorar 

els equipaments esportius municipals per adequar-los a les necessitats existents, com el 

Velòdrom d’Horta. Construint també nous parcs per a la pràctica de l’Skate i d’altres esports 

urbans. 

 

Mantenint viva la candidatura als Jocs Olímpics d’Hivern Barcelona-Pirineus el 2026. Aquest és 

un projecte de país on actuem com a capital de Catalunya.  

 

Barcelona, és la capital de Catalunya i de la catalanitat, però també la Capital europea de 

la Mediterrània i una de les capitals econòmiques del sud d’Europa. Una gran capital 

internacional que està cridada a tenir cada vegada més influència en el futur. Hem enfortit la 

nostra agenda internacional amb viatges i trobades del més alt nivell, així com els nostres ajuts 

de Cooperació al Desenvolupament. Hem d’aconseguir revertir aquest èxit internacional de 

Barcelona en la millora del benestar i la qualitat de vida de les persones. 

 

 

Aquest no és un projecte a 4 anys, és un projecte a 8 o 12 anys com a mínim. Per això 

em torno a presentar a les eleccions. Una ciutat no es transforma només en un mandat. 

Vull seguir fent de Barcelona la ciutat de les persones. Compto amb un equip potent per 

a fer-ho possible, cohesionat i il·lusionat amb la feina feta. Un equip rodat i amb 

experiència que ha demostrat, com heu pogut veure, el que és capaç de fer per 

Barcelona. 

 

Com he dit abans, durant aquests 4 anys hem assentat les bases d’un nou projecte de 

futur per la ciutat. Ara és el moment de consolidar aquest canvi en positiu que estem 

fent. Vull continuar fent aquesta gran transformació de Barcelona. Per això es necessita 

tenir un govern fort, amb les idees clares. Coherent i obert al pacte, i amb capacitat de 

negociació amb tothom. 

 

Al llarg de la meva carrera política he demostrat capacitat d’entesa i lideratge en els 

moments difícils. Em presento davant dels barcelonins i barcelonines amb l’aval de la 

feina feta, la solvència contrastada i l’experiència viscuda. Però alhora, conscient que la 

gent ens demana il·lusió, nous somnis i esperances renovades. Sí que demanaré, i em 

sembla positiu, que l’Alcalde tingui més força. Caldrà governar amb més regidors per 

encarar els reptes de futur i les noves necessitats socials de Barcelona.  
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Els propers mesos treballarem com fins ara, per seguir fent realitat un gran somni social 

per a Barcelona, que faci la vida més fàcil, més feliç, més saludable i més assequible per 

a tothom. 

 

Moltes gràcies a tots per la seva atenció, i ara espero les seves preguntes. 


